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El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

...ni més ni menys, amb responsabilitat institucional màxima, 
continuïtat a un organisme que ha funcionat, que està 
funcionant i que està ajudant perquè ací, que en aquesta 
terra, doncs, resulta que qui té conflictes amb la llengua és 
precisament qui ha viscut d’ella sense usar-la mai, (aplaudi-
ments) que són els que confronten sempre amb la llengua, 
no els que ens l’estimem, no els que la volem més viva; els 
que mai l’usen, els que la volen confrontar.

Gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Continuem amb la pregunta 1.098, formulada pel dipu-
tat pel diputat José Silverio Tena, del Grup Parlamentari 
Compromís, al conseller d’Educació, Cultura i Esport sobre la 
coeducació .

Quan vullga, senyoria.

El senyor Tena Sánchez:

Moltes gràcies, presidenta.

Bon dia, senyories .

Senyor conseller, com vosté molt bé sap, l’educació i la 
cultura són elements fonamentals per a qualsevol socie-
tat. La igualtat d’oportunitats, la qualitat democràtica o el 
progrés, d’acord amb valors positius en temes de benestar 
social, són, en definitiva, qüestions que viuen de l’educació i 
de la cultura de les societats .

El sistema educatiu té la responsabilitat de formar una ciuta-
dania que siga crítica i que siga capaç de continuar avançant 
en la consolidació d’un sistema que apel·le i defense la inclu-
sió, la interculturalitat, la igualtat de totes les persones, la 
defensa dels drets humans, la democràcia..., en definitiva, 
senyories, tot allò que la gran majoria d’aquest parlament ja 
estem fent dia a dia en la nostra societat .

Per a aconseguir tot això, sabem que és imprescindible el 
canvi de l’escola mixta a l’escola coeducativa. Una escola 
que deixe d’una vegada enrere les pedagogies androcèntri-
ques que invisibilitzen les dones, que invisibilitzen la diversi-
tat i, en definitiva, el que fan és reproduir els rols i els este-
reotips que fonamenten una societat totalment patriarcal. 
Una escola que incorpore un altre llenguatge. Una escola 
que incorpore altres currículums, altres metodologies i altres 
maneres de pensar i de crear. Una escola que servisca per 
a impulsar la transformació social que les nostres àvies, les 
nostres mares, germanes i les nostres filles porten anys i 
anys de lluita i és per a poder-ho aconseguir .

Senyor conseller, ho tenim clar, a Compromís ho tenim molt 
clar, al Botànic i a la seua conselleria. I és per això que ja se 
va encetar aquest procés amb l’aprovació del pla director de 

coeducació. Un pla que es va presentar com a ferramenta 
per a dur a terme eixe canvi a l’escola coeducativa, per poder 
treballar per l’eliminació de les discriminacions per raó de 
gènere i les seues violències masclistes, des de la prevenció 
que, sense cap dubte, és la fórmula més efectiva que tenim 
avui en dia .

Per això, volem saber en quines qüestions concretes s’ha 
materialitzat l’aplicació d’aquest pla en els seus primers anys 
d’implementació. Entenem també que la pandèmia provo-
cada per la covid-19 –recordem que ja quasi que fa dos 
anys–, doncs, no ha sigut segurament el millor escenari ni 
el més adequat ni el més propici per a poder encetar canvis 
estructurals al nostre sistema educatiu de gran calat, com ha 
estat aquest pla director de coeducació.

No obstant això, estem segurs que des de la conselleria 
d’educació s’han impulsat moltes iniciatives per treballar en 
aquest sentit, per generar espais perquè el personal docent, 
amb la col·laboració amb l’alumnat, haja pogut desenvolupar 
propostes en aquest sentit.

Per tot açò, senyor conseller, volem conéixer quines políti-
ques s’han implementat des de la conselleria d’educació els 
últims anys per treballar en eixe impuls tan necessari com és 
l’educació a totes les escoles valencianes .

Per tot açò, senyor conseller, des del Grup Parlamentari 
Compromís, volem saber quines mesures ha impulsat la 
conselleria per a implantar aquest pla de la coeducació a les 
escoles valencianes arreu de tot el País Valencià.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a donar resposta a la pregunta, té la paraula l’honorable 
conseller d’educació. Esperarem que l’il·lustre diputat arribe 
al seu escó i li donaré la paraula .

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta.

Gràcies, senyor diputat.

Efectivament, la coeducació és un projecte fonamental, dels 
més transformadors que tenim al capdavant en aquests 
reptes que tenim a l’educació valenciana i a nivell mundial 
per canviar què és el que ensenyem i què és el que passa en 
els centres educatius, què és el que viuen els nostres xiquets 
i xiquetes des que naixen fins que continuen formant-se, 
fins a l’edat adulta.

És importantíssim que, des del primer minut en què es 
socialitzen, vegen que hi ha una altra manera, més enllà 
del patriarcat, d’organitzar-se; hi ha una altra manera, més 
enllà que els homes dominen sobre les dones; hi ha una 
altra manera de construir societat i de relacionar-se per a 
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ser totes i tots més lliures. I, precisament per això, és impor-
tant que des de les administracions públiques... i és indefu-
gible que ens dediquem constantment a transformar d’arrel 
aquestes situacions de desigualtat que patixen, que sofri-
xen les nostres companyes, que són més de la meitat de la 
població mundial .

Mire, no només hem creat eixe pla de coeducació en què 
vam ser els primers a fer-ho a nivell estatal, sinó que l’hem 
anat concretant cada dia, cada passa, fins i tot malgrat la 
pandèmia, i vosté ho deia, amb les dificultats que hi ha 
comportat. De fet, hem sigut el primer territori que ha 
acollit el primer congrés estatal de coeducació, amb presèn-
cia del personalitats de tot l’estat, amb experiències pione-
res d’arreu del món i que va ser precisament ací, a València, 
on el vam fer, per a marcar el full de ruta del que han de ser 
les escoles coeducatives, les escoles transformadores que 
necessita el nostre futur .

Miren, també des d’ací, ni més ni menys, liderem un projecte 
europeu, el Women’s Legacy, que és precisament per a estu-
diar, reivindicar i visibilitzar la presència de les dones en el 
currículum educatiu. I ho fem no només en el currículum 
del País Valencià, ho fem participant en un projecte euro-
peu en què hi ha diversos països més que segueixen el que 
nosaltres estem fent i que analitzem arreu d’Europa quina 
ha estat la presència en el currículum de les dones i quina 
és la que realment deuria ser i no és altra, com evidentment 
podíem esperar, que ha de ser amb molta major presència i 
amb molta major dignitat .

A més a més, hem seguit formant totes i cadascuna de les 
persones coordinadores i coordinadores d’igualtat . Saben 
que vam ser la primera comunitat, la primera autonomia, 
el primer país que vam fer de veritat efectiva la figura de la 
persona coordinadora d’igualtat en el centre educatiu. Ara 
la llei estatal diu que s’ha de crear eixa figura. Nosaltres fa 
sis anys que la tenim en els centres educatius i és una gran 
passa que el conjunt de l’estat l’agafe i la projecta perquè 
continue també en la resta del territori.

Hem destinat més de cinc mil hores de formació en matèries 
relacionades amb la coeducació . S’han format més de sis mil 
docents, és a dir, no estem parlant ja, únicament i exclusiva-
ment, dels i les coordinadores d’igualtat, ja estem arribant al 
conjunt de docents en la formació en coeducació . Més del 
65 % dels centres educatius estan participant en projectes 
de coeducació, projectes d’innovació i projectes de forma-
ció dirigits a la coeducació, més del 65 % dels centres educa-
tius. I, a més a més, tenim una aposta claríssima perquè no 
només allò que fem, allò que visibilitzem, allò que es trans-
met en els centres educatius siga des del punt de vista de 
la relació entre el professorat i l’alumnat, sinó també entre 
iguals, entre els mateixos xiquets i xiquetes, en com podem 
mediar perquè entre ells també es produïsquen espais de 
socialització i mirades de socialització en igualtat .

A més a més, dir-li que estem treballant de forma decidida 
i ja hem transformat, ni més ni menys, que els patis perquè 
siguen espais de coeducació . Hi han desenes, centenars de 
patis transformant-se al nostre país perquè siguen espais de 
coeducació, perquè deixe de passar el que passava durant 
molts anys, sense que ningú haguera fet una reflexió al 
respecte, i és que l’espai central l’ocuparen els xiquets i els 
espais laterals els ocuparen les xiquetes. Quin gran reflex del 

que ha estat la societat en el passat, malauradament. I, de 
fet, en eixe sentit, hem editat una guia de patis coeducatius i 
una resolució, que està a punt de publicar-se, perquè tots els 
patis que construïm i tots aquells que estem reformant, que 
com saben són centenars, amb el pla Edificant i l’execució 
d’infraestructures, siguen patis coeducatius des del seu inici, 
des de la seua concepció i amb la participació del conjunt de 
la comunitat educativa.

Només amb una educació en coeducació, només amb una 
educació en igualtat, aconseguirem que este país siga de 
veritat un lloc lliure i un lloc on pague la pena viure . On 
totes les persones, siguen homes o dones, puguen viure en 
igualtat .

Gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Pregunta 1.312, formulada per la diputada Mercedes 
Ventura, del Grup Parlamentari Ciudadanos, al conseller 
d’Educació, Cultura i Esport sobre la diversitat cultural, que 
formularà la il·lustre diputada María Quiles.

Quan vullga, senyoria.

La senyora Quiles Bailén:

Gracias, presidenta .

«La apropiación de un territorio que se arrodilla al forastero 
y nos hace sentir fuera de lugar a los autóctonos. En general, 
detestan el valenciano, involucrarse en el tejido social donde 
viven. Una colonia en el peor sentido del término». Seguro 
que a muchos de ustedes les suena esa frase, ¿verdad? Pues 
es una frase publicada hace unos días en una red social por 
una periodista de À Punt, referida a la comunidad noruega 
de Alfaz del Pi de Alicante. Pero, vamos, quien no sepa 
de qué va el tema le puede preguntar al señor Marzà al 
respecto . Y yo les digo, vamos a hacer un ejercicio de imagi-
nación y vamos a cerrar los ojos, y vamos a imaginarnos 
esa frase, por ejemplo, en El Ejido, en Almería. «La apropia-
ción de un territorio que se arrodilla ante el extranjero y nos 
hace sentir fuera de lugar a los autóctonos». ¿Ahí también le 
daría «me gusta» a esa frase, señor Marzà? (Aplaudiments) ¿O 
cómo llamaría usted a los que hicieran eso, en ese lugar?

Y, otra pregunta, autóctonos aquí, ¿quiénes son? ¿Usted 
y el señor Nadal, que le dieron «me gusta»? Yo no, seguro, 
porque a mí y a los alicantinos ya nos volvieron a mandar 
ayer a vivir a Murcia. Que yo encantada de la vida, pero 
yo he nacido en la Comunidad Valenciana y soy tan o más 
valenciana que usted. (Veus)

Pero claro, es que, vuelvo a decir, ni los noruegos, ni los 
argelinos, ni los ingleses, (veus) ni los de Valladolid, ni los de 
la Vega Baja, señor Nadal . . .


